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Kuriér Katolíckej univerzity
K perspektívam slovenských vysokých škôl  
v zjednotenej Európe

Slovenské vysoké školstvo pre-
chádza podstatnými zmenami v 
systéme vzdelávania a odbornej 
prípravy žiakov a študentov. Hneď 
na úvod možno povedať, že ide o 
proces, ktorý je pomerne dobre 
známy a ktorý v súčasnom období 
rezonuje na vysokých školách vo 
svete v rámci aktuálnych snáh o 
internacionalizáciu vzdelávania. 
Témou sa zaoberajú viaceré inšti-
túcie: Európska asociácia univer-
zít (EUA) ako partner Európskej 
komisie participujúci na európskej 
úrovni v rámci bolonského proce-
su, národné európske rektorské konferencie vrátane rektor-
ských konferencií krajín strednej a východnej Európy. Okrem 
toho pracovné konferencie rektorov v Luxemburgu, v belgic-
kom Leuvene, konvencia európskych univerzít v Glasgowe či 
summite ministrov v Bergene — ako aj ďalšie stretnutia potvr-
dili skutočnosť, že vzdelanie sa v súčasnom období považuje za 
najdôležitejší nástroj zlepšenia európskej ekonomiky. Vznikajú-
ce  pojmy ako „vedomostná spoločnosť,“  „infovek,“ „znalostná 
ekonomika,“ „sektorové operačné zdroje“ a pod. obohatili  nie-
len aktuálny mediálny slovník, ale ovplyvnili hlavne dlhodobé či  
strednodobé plány vedeckých, výskumných a kultúrnych inšti-
túcií, verejných vysokých škôl, univerzít, a to najmä z hľadiska 
nových európskych cieľov, ktoré pokrývajú široké spektrum 
oblastí spojených so vzdelávaním a  odbornou prípravou.

Vstup Slovenska do Európskej únie ovplyvnil aj sektor vy-
sokého školstva ako súčasti európskeho výskumného priestoru. 
Pretože univerzitné vzdelávanie a veda chcú, resp. musia kon-
kurenčne pôsobiť tak v prostredí SR ako aj  EÚ, proces trans-
formácie vzdelávania na vysokých školách SR začal prebiehať 
dynamicky a v intenciách domácich a  zahraničných skúseností, 
pričom sa dotkol rovnako  technických vied, ako aj vied huma-
nitných alebo spoločenských. V súvislosti s novým modelom  
vzdelávania na vysokých školách v SR a prudkým rozvojom 
zmien, ktoré majú veľký dopad predovšetkým na spoločenské 
vedy, prof. Miron Zelina predostrel pre rezort školstva niekoľko 
aktuálnych výziev:
1. výzva vzdelávania (v zmysle podpory jeho rozvoja a nevy-

hnutnej transformácie),
2. výzva  pre vedu a výskum (z hľadiska systému financovania 

vedy a výskumu),
3. výzva etiky (v duchu rešpektovania  hodnotovej profilácie 

človeka),
4. výzva pre humanitné a spoločenské vedy (z hľadiska refor-

my stredného a vysokého školstva ako celku).
Pozastavme sa pri jeho výzve etiky, pretože práve ona zdô-

razňuje viac ako iné aspekt sociálny a humanitný, aspekt axiolo-
gicko-hodnotový, aspekt, ktorý vychádza aj z  národnej identity,  
klasického duchovného a kultúrneho dedičstva či z kresťanskej 
hodnotovej orientácie. Táto výzva je o to viac aktuálna, že 
v dnešnej  dobe sa stále viac  prehlbuje  priepasť medzi informá-
ciami a pravdou, že na strane jednej sa nachádzajú informácie 
bez akéhokoľvek utriedenia a „existencionálnej záväznosti“ a na 
strane druhej stojí pravda, za „ktorú ručíme alebo ručiť máme“ 

(prof. M. Petrusek). Ručíme za ňu svojim vzdelaním — tým ako 
učíme, čo učíme, alebo tiež ako sa učíme.

Ak má vzniknúť Európsky vysokoškolský priestor, ktorého 
základom je kvalita, je nevyhnutné zabezpečiť kvalitu predo-
všetkým v rámci národného systému. Pri všeobecnej zodpoved-
nosti vysokých škôl za kvalitu univerzita nechce a ani nemôže 
stáť bokom. Práve naopak: pri nedávnej príležitosti veľký kan-
celár Katolíckej univerzity v Ružomberku J.E. Mons. Alojz Tkáč 
zdôraznil, že „katolícka univerzita má byť značkou kvality, a to 
takou, že o jej absolventov sa budú zaujímať a budú ich chcieť 
mať renomované pracoviská a inštitúcie.“ Jej  špecifické posta-
venie v štruktúre verejných vysokých  škôl  na Slovensku a po-
slanie na národnej úrovni je poslaním plne zodpovedajúcim aj 
pre európsku univerzitnú dimenziu. A ak je univerzita založená 
na silných odborných, akademických a spoločenských  hodno-
tách, mohla by sa stať univerzitou silnou. Silnou „pri tvorbe, 
uchovávaní, hodnotení, šírení a využívaní vedomostí“ (prof. J. 
Sinay).

Na záver svojho krátkeho príspevku chcem zdôrazniť, že Ka-
tolícka univerzita v Ružomberku sa hlási  k  tradícii katolíckych 
univerzít na celom svete a súčasne podporuje transformáciu a  
zmeny vo vysokoškolskom vzdelávaní na Slovensku v duchu 
výzvy európskej asociačnej dohody. Vo svojom dlhodobom 
zámere vytýčenom na roky 2006 — 2011 jasne definujeme, 
že Katolícka univerzita v Ružomberku bude naďalej rozvíjať 
poznanie na základe tvorivej vedeckej a umeleckej práce, že sa 
bude venovať veciam pravdy a bude slúžiť dôstojnosti človeka 
a súčasne poslaniu Cirkvi. Jej celkovým strategickým zámerom 
rozvoja je potvrdiť si postavenie v systéme univerzít SR s pôsob-
nosťou v národnom i európskom výskumnom a vzdelávacom 
priestore.

prof. PhDr. Boris Banáry, CSc.
rektor KU v Ružomberku

prof. Boris Banáry
rektor KU v Ružomberku



STRANA 2 ČÍSLO 1/2006Kuriér Katolíckej univerzity

Aktuálne fenomény
na rozhraní spoločenských vied a teológie

Dňa 7. decembra 2005 sa na Katedre katechetiky a praktickej 
teológie Pedagogickej fakulty Katolíckej univerzity v Ružomber-
ku uskutočnila konferencia na aktuálne spoločensko-teologické 
témy, ktorá bola prvá svojho druhu.

Na konferencii odzneli príspevky z rôznych oblastí súčasnej 
teológie, od sociálnej náuky Cirkvi prezentovanej PhDr. ThLic. 
Stanislavom Koščom (Teologické proprium sociálneho učenia 
Cirkvi), cez biblické pohľady ThLic. Mykhaylyny Kľuskovej 
(Charakter oddelenia sa Židov od pohanov v diele Ezdráša – Ne-
hemiáša) a ThLic. Branislava Kľusku (Láska ako existenciálny 
znak kresťana: exegeticko-teologické štúdium Jn 13, 34-35), či 
spirituálne refl exie Mgr. Jána Geru (Boh a dôstojnosť človeka), 
alebo podanie aktuálneho stavu medzináboženského dialógu 
Mgr. Vierou Hubovou (Islamská Európa alebo európsky islam), 
dejinného pohľadu na fenomén veľkonočnej procesie Mgr. Svet-
lanou Kravecovou (Vývoj a genéza veľkonočnej procesie) i po-
skytnutie prehľadnej štúdie PhDr. Eriky Fertaľovej (Kategória 
prosociálnosti v kontexte teológie K. Rahnera a J. B. Metza) až 
po prednášky venované súčasnej katechéze, tak po metodolo-
gickej stránke, ktorej sa venoval Mgr. František Stanček (Meto-
dologický podklad pre výskum využitia audio-vizuálnych médií 
v katechéze), ako aj po praktickej stránke, prezentovanej PhDr. 
Bibiánou Múdrou (Kultivácia osobnosti kresťanskou výchovou).

Konferencia, nielen svojim názvom ale aj obsahom, predpo-
kladá svoje pokračovanie v budúcnosti a snáď sa stane stabilným 
priestorom na prezentovanie aktuálnych poznatkov nielen peda-
gógov a študentov našej fakulty, ale nadobudne i väčší rozmer 
a stane sa bázou pre konferencie, ktoré budú zamerané na užšie 
oblasti teologického bádania.

Trestné právo v Katolíckej cirkvi
Na Katedre katechetiky a praktickej teológie Pedagogickej 

fakulty Katolíckej univerzity v Ružomberku sa dňa 23. novem-
bra 2005 uskutočnila konferencia na tému „Trestné kanonické 
právo“.

Na konferencii odznelo dovedna 6 príspevkov, ktoré sa úzko 
venovali danej problematike a načrtli nielen súčasný stav trest-
ného práva Katolíckej cirkvi, ale aj vízie a možné smerovania 
tejto tak špecifi ckej oblasti teológie. Predstavením komparácie 
svetského a cirkevného trestného poriadku sa vo svojom prí-
spevku zaoberal prof. ThDr. PaedDr. ICLic. Ján Duda, PhD. 
(Porovnanie trestného práva Slovenskej republiky a trestného 
práva Katolíckej cirkvi). Prednáška Mons. ICDr. Juraja Kamasa, 
PhD. (Porušenie spovedného tajomstva a s tým súvisiace tres-
ty), momentálne pôsobiaceho na Teologickej fakulte Katolíckej 
univerzity, poskytla nový pohľad na fenomén spovedného ta-
jomstva. Témou vzťahu trestu a klerického stavu sa zaoberali až 
traja prednášajúci: ICLic. Radoslav Bazala (Prepustenie z kleric-
kého stavu ako trest), ICLic. František Šútor (Teologicko-právne 
princípy práva veriacich na primeranú mravnú bezúhonnosť 
duchovných pastierov cirkvi) a ICLic. Rastislav Suchý (Delikty 
klerikov proti osobitným záväzkom). Nemenej zaujímavou bola 
aj prednáška ICDr. Miloša Pekarčíka, PhD. (Majetková trestná 
zodpovednosť).

Jednotlivé príspevky prednášajúcich prispeli k rozšíreniu 
pohľadu poslucháčov na problematiku trestného kanonického 
práva, ale aj kanonického práva ako takého. Diskusie i otázky, 
položené jednotlivým prednášajúcim, poukázali na aktuálnosť 
a zaujímavosť prednesených príspevkov a nesú v sebe ambíciu 
organizovania aj ďalších podobných konferencií, možno aj s me-
dzinárodnou účasťou.

Mgr. Viera Hubová
tajomníčka KKaPT

KONFERENCIE  KKaPT PF KUPREZENTÁCIA KNIHY
A TLAČOVÁ KONFERENCIA
Bratislava, november 2005

V novembri 2005 vyšla vo vydavateľstve OSVETA Martin 
kniha „Úvod do bioenergetických javov“ autora h. doc. Ing. 
Karola Komárka, PhD., prodekana pre vedu a výskum Fakul-
ty zdravotníctva KU.

Cieľom knihy je sprístupniť prienik vedeckého a alterna-
tívneho pohľadu na reálny svet a informovať širokú verej-
nosť o prejavoch ľudskej aury. Kniha s vyše 150 stranami je 
zameraná na fyzikálnu verifi káciu existencie a prejavov aury. 
Okrem iného prináša najkomplexnejšiu terminológiu použí-
vaných pojmov v tejto problematike.

„Aura je z vedeckého hľadiska priestor s elektrickým 
nábojom v okolí ľudského tela, kde sa pôsobením biopoten-
cionálu ionizujú atómy okolitého prostredia,“ tak bola pre-
zentovaná defi nícia ľudskej aury. Autor knihy v spolupráci 
s doc. Ing. Ivanom Hercom, CSc. zo Žilinskej univerzity 
a prof. RNDr. Jánom Chrapanom, DrSc. z Technickej uni-
verzity vo  Zvolene vytvorili špeciálny prístroj „aurograf“, 
ktorý je päť rokov v patentovom konaní. Realizovali na ňom 
vyše sto najrozličnejších druhov meraní nielen u osôb, ale 
aj u rôznych typov materiálov. Prístrojom možno merať 
materiály z hľadiska ekologickej kvality a tak isto aj prejavy 
ľudskej aury. 

Tlačová konferencia sa konala v budove Slovenského 
syndikátu novinárov v Bratislave a bola spojená s prezentá-
ciou uvedenej knihy, na ktorej sa ako významní hostia zú-
častnili prof. ThDr. Dr. Ľubomír Stanček, CSc., prorektor pre 
vzdelávanie a výchovu Katolíckej univerzity v Ružomberku, 
prof. Ing. Viliam Pašteka, DrSc. z Prírodovedeckej fakulty 
UK v Bratislave, prof. RNDr. Ján Chrapan, DrSc. z Technic-
kej univerzity vo Zvolene, prof. PhDr. Jaroslav Oberuč, CSc. 
zo Žilinskej univerzity, genmjr. v. z. Ing. Emil Vestenický, 
bývalý veliteľ pozemných vojsk armády SR a ďalší členovia 
akademickej a vedeckej obce.
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SLOVO VEĽKÉHO KANCELÁRA KU

(Z homílie veľkého kancelára KU pri príležitosti požehnania 
novovybudovanej auly TF KU v Košiciach 16. februára 2006)

Pri čítaní evanjelia sa dozvedá-
me, že pre Pána Ježiša i pre Izraela 
boli mnohé miesta posvätné a vážili 
si ich. Pán Ježiš tam ohlasoval po-
solstvo spásy a ľud ho počúval, robil 
zázraky a zástupy to videli... Ale boli 
to aj miesta skryté, kde bol sám so 
svojím Otcom alebo len s apoštol-
mi. Takými miestami boli brehy 
Genezaretského jazera i Jordánu, 
Hora blahoslavenstiev i vrch Tábor 
a napokon synagógy v Nazarete 
a Kafarnaume, a samozrejme chrám v Jeruzaleme. Tam učil Boží 
ľud Božie pravdy: „Boh je láska“ a „tak miloval svet, že poslal 
svojho Syna...“ Tam predniesol prikázanie lásky k Bohu a blíž-
nemu, predniesol víziu Božieho kráľovstva na zemi, ktoré bude 
siahať do večnosti, keď povedal Blahoslavenstvá. Inde dodával 
odvahu: „Nebojte sa! Ja som s vami...“ Posvätný bol pre neho 
chrám, ktorý nazval „domom svojho Otca“ a s úctou vnímame 
atmosféru Getsemani, kde síce v úzkosti, ale v plnej dôvere kla-
die svoj život do Otcových rúk.

I my, bratia a sestry, máme posvätné miesta, ktoré sú pre nás 
vzácne a sú nám drahé. Je to náš chrám, v tejto chvíli Seminárny 
kostol, kde slávime Eucharistiu a tu sa posväcujeme. Ďalej, je to 
naša Katolícka univerzita v Ružomberku s viacerými fakultami 
a detašovanými pracoviskami na rozličných miestach a viacerých 
mestách; tu sa vzdelávate vy, mladí a má sa pestovať veda. A 
napokon, na pôde Teologickej fakulty v Košiciach je novoposta-
vená aula, ktorá bude slúžiť na duchovnú formáciu a v nej iste 
zažijeme krásne chvíle tak dnes pri jej požehnaní, ako aj v bu-
dúcnosti. Pri tejto príležitosti si pokladám za milú povinnosť 
poďakovať sa všetkým, ktorí sa pričinili o jej zriadenie. Ďakujem 
robotníkom a majstrom, architektom a inžinierom, sponzorom 
a Ministerstvu školstva, pánovi exministrovi Froncovi i všetkým 
sympatizantom tohoto diela. Vám, bratia kňazi i pracovníci Teo-
logickej fakulty, Kňazského seminára, ktorí ste zblízka sledovali 
rast tohoto diela. Ďakujem pracovníkom Katolíckej univerzity, 
ktorí s porozumením a sympatiami žičili tomuto peknému, uži-
točnému a potrebnému dielu. 

Sme na pôde Katolíckej univerzity v Ružomberku. Aké máme 
o nej predstavy, akú by sme ju chceli mať? Má byť univerzitou, 
kde sa duchovne formujú mladí kresťania, uvedomelí a zod-
povední katolícki intelektuáli, ktorí po skončení štúdia skôr či 
neskôr budú riadiť a usmerňovať dianie na rozličných postoch 
v našej spoločnosti, na Slovensku, ale zastanú zodpovedné mies-
ta aj v medzinárodných inštitúciách.

Katolícka univerzita má byť značkou kvality. A to takou, že 
o jej absolventov sa budú zaujímať a budú ich chcieť mať reno-
mované pracoviská a inštitúcie a zároveň jej absolventi budú 
hrdí, že boli jej študentami, že na nej získali vzdelanie a formá-
ciu.

Azda nadišiel čas – dokonca či sme ho už neprekročili – aby 
sme zvažovali: dosť rozvoja do šírky, mnohosti, dosť fakúlt, dosť 
detašovaných pracovísk... usilovať sa viac o odbornosť, kvalitu 
vzdelávacieho procesu i vedenia a riadenia... Kde inde ako na 
Katolíckej univerzite sa majú brať na zreteľ požiadavky určené 
Zákonom o vysokých školách alebo iné právne normy? Nech 

nikto nepochybuje, že je to skutočnosť, ktorá sa prelína s morál-
nymi zákonmi.

Na Katolíckej univerzite sa predpokladá, a verejnosť mimo 
nej to očakáva, že to budú dobré, korektné medziľudské vzťahy. 
Prvé, čo sa musí vylúčiť a nemá sa ani spomenúť sú: upodozrie-
vanie a podrazy, ješitnosť či závisť alebo iné nepekné ľudské 
vlastnosti, ktoré by narúšali pokoj či dobré spolužitie univer-
zitnej komunity na rozličných úrovniach, t. j. medzi vedením 
a podriadenými, medzi pedagógmi a študentami a medzi sebe-
rovnými. Rešpektovať kompetenčnosť a poznať jej hranice.

Bratia a sestry, potrebné je to vedieť a uvažovať nad tým. 
Lebo i keď Katolícka univerzita, jej študenti a pedagógovia i celé 
vedenie majú mnoho priaznivcov a sympatizantov, predsa sú 
i neprajníci, ktorí nám nič neodpustia (a nič zlé, nevhodné na KU 
by sme si nemali odpustiť predovšetkým my). KU a vôbec všetko, 
čo je kresťanské a katolícke, je im tŕňom v oku. – V našej vlasti 
sme mali „Mládež novú....“ a keď tá mládež dorástla a začala ria-
diť, doviedla spoločnosť k morálnej deštrukcii a kolapsu. Prečo? 
Odmietala hodnoty, na ktorých dobrá spoločnosť stojí. My starší 
sme toho boli obeťou a mladá generácia ešte jej ovocie zbiera.  
Ale i dnes sú krásne bonmoty a okrídlené heslá, napr. „Leť s na-
mi za svojimi snami“ a pod. Neupieram im entuziazmus, ale kon-
štatujem ich neskúsenosť. Tu pramení i určité nebezpečenstvo, 
ktoré by veriacim a Cirkvi mohlo hroziť – avšak nielen Cirkvi, ale 
i slovenskej spoločnosti. Odkiaľ to ohrozenie? Od liberálov, od 
mladých liberálov inšpirovaných staršími liberálmi. Neuškodím 
im na „dobrom mene“, lebo sami sa tak prezentujú. Ale ich zá-
mery a program musí byť pre nás podnetom premyslieť niektoré 
reality.

Základná vec: vedieť „Kto je Cirkev“? Kto je „Katolícka Cir-
kev?“ To sme my všetci pokrstení v Katolíckej Cirkvi. A ako ka-
tolíci buďme zdravo sebavedomí a primerane hrdí. Pre seba, pre 
Katolícku Cirkev nechceme na Slovensku žiadne privilégiá, ani 
uprednostňovanie. Nič horšie by sa nám nemohlo stať ako mať 
privilégiá na Slovensku. Ale zároveň patria nám také občianske 
práva, ako iným podobným občianskym inštitúciám. A odvážim 
sa povedať, že Cirkev je z rozličných dôvodov na vrchole týchto 
inštitúcií.

V demokratickej, civilizovanej spoločnosti je alternatívne 
školstvo. A tu patria aj cirkevné školy so všetkými právami, ktoré 
patria štátnym školám. Cirkevné školy, samozrejme i katolícke,  
sa usilujú o to, aby sa na nich vyučovala angličtina (ba aj iné 
jazyky) a aby každá škola mala internet. Ale kultúrny človek má 
vedieť, že kultúra, umenie, vzdelanie rozličného druhu má svoj 
základ tak v gréckej filozofii, na rímskom práve ako aj v Starom 
a Novom zákone.

Nič by Slovensko tak neponižovalo, ako keby bolo satelitom 
iného štátu. Avšak mať zmluvné zväzky so Sv. Stolicou (Vatiká-
nom) môže byť pre Slovensko len cťou. So Sv. Stolicou má totiž 
zmluvy rozličného obsahu každý európsky a civilizovaný štát.

Život má byť pre nás posvätnou hodnotou a veľkým Božím 
darom. Pomerne malý slovenský národ nech s ním nemanipulu-
je. Siahnuť naň nikto nemá právo.

A taktiež si želáme, aby sme žili a deti rástli v prirodzenom 
spoločenstve — v rodine, ktorej podstatnou zložkou sú muž 
a žena, otec a matka... Nie nejaké neprirodzené konštrukcie 
– tie vedú do slepej uličky, k sebedeštrukcii... Tým reagujem na 
niektoré námietky i zámery mladých liberálov.

Mons. Alojz Tkáč
arcibiskup – metropolita

veľký kancelár KU v Ružomberku
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MEDZINÁRODNÁ  A  TRANSATLANTICKÁ

SPOLUPRÁCA  KU  V  RUŽOMBERKU

Delegácia Winona State University, Minnesota USA
na Katolíckej univerzite v Ružomberku

V dňoch 20. — 23. 2. 2006 sa na základe pozvania Kato-
líckej univerzity v Ružomberku uskutočnili rokovania o vzá-
jomnej spolupráci s účastníkmi oficiálnej návštevy z Winona 
State University, Minnesota USA, jednej zo sto najlepších 
univerzít v USA, zastúpenej nasledujúcimi akademickými 
funkcionármi: 

• Ken Gorman
Vice President for Academic Affairs

• Cecilia Rokusek
Dean, College of Education

• Timothy Gaspar
Dean, College of Nursing and Health Sciences

• Gabriel Manrique
Dean, College of Business

• Cecilia Manrique
Professor of Social Sciences

• Roger Riley
Professor of Physical Education and Recreation

• Wade Nelson
Professor of Educational Leadership

• James Reineke
Professor of Education and Techology 

WSU je  univerzitou s bohatou tradíciou a profilom, kto-
rý je v mnohom podobný Katolíckej univerzite. Táto univer-
zita má porovnateľný počet študentov ako naša univerzita, 
podobne je to s koeficientom počtu študentov na jedného 
učiteľa /1:19/. V oblasti spolupráce s komunitou, v ktorej sa 
univerzita nachádza má  WSU so svojimi piatimi  fakultami 
podobný plán spolupráce ako je tomu v prípade KU a mesta 
Ružomberok /viac o WSU na www.state.gov/.

Oficiálny program návštevy začal 21. 2. prijatím dele-
gácie rektorom KU v Ružomberku prof. Borisom Banárym 
a vedením univerzity. Rektor univerzity zahájil akademické 
rokovania o spolupráci na univerzitnej úrovni a prorektor 
pre zahraničné vzťahy predstavil univerzitu a základný 
rámec perspektívnej vzájomnej spolupráce. Jedným z ďal-
ších bodov programu boli akademické workshopy, ktoré 
boli zorganizované pre akademických funkcionárov fakúlt 
KU v Ružomberku. Na nich sa predstavili základné profily 
fakúlt a konkrétne možnosti pracovísk KU v Ružomberku 
s dôrazom na zahraničnú spoluprácu. Okrem spolupráce vo 
vedecko-výskumnej oblasti, zaujali i možnosti recipročných 
študijných pobytov tak pre študentov ako i pedagógov KU.

Program návštevy pokračoval spoločným obedom orga-
nizovaným v koordinácii  rektora KU v Ružomberku a pri-
mátora mesta Ružomberok Dr. Juraja Čecha. Pri tejto prí-
ležitosti odzneli na oboch stranách /KU a WSU/ príspevky 
o vzájomnej spolupráci mesta a univerzity tak v slovenskom 
ako aj v americkom kontexte. Po obede nasledoval spolo-
čenský program opätovne zabezpečený v úzkej koordinácii 
KU v Ružomberku a mesta Ružomberok.

V stredu 22. 2. sa  prorektor pre zahraničné vzťahy pre-
sunul s delegáciou Winona State University do Popradu. 
Akademické rokovania o spolupráci tu boli orientované 
na spoluprácu v oblasti manažmentu a cestovného ruchu. 
Pracovný program návštevy pokračoval spoločným obedom 
a návratom do Ružomberka. Vo večerných hodinách nasle-
doval viac ako hodinový konferenčný telefonický rozhovor 
s Americkou ambasádou v SR, kde akademický zástupcovia 
WSU informovali svoju ambasádu o pripravovanej spolu-
práci a negociovali formu priamej podpory pre realizáciu 
spoločného akademického zámeru spolupráce.

Vo štvrtok 23. 2. v dopoludňajších hodinách sa oficiálna 
návšteva skončila spoločným rokovaním prorektorov uni-
verzít o priamom výstupe udalostí posledných dní. Tým bola 
pripravovaná dohoda o spolupráci medzi KU a WSU, ktorá 
má vytvoriť legislatívne prostredie pre realizáciu vzdeláva-
cích a vedecko-výskumných zámerov oboch strán.

Návšteva WSU na pôde KU je súčasťou zámeru KU 
o aktívnejšiu spoluprácu s americkými univerzitami. Zau-
jímavým prvkom rodiacej sa spolupráce bol i fakt vzájom-
ných kontaktov WSU a KU s University of Notre Dame, Ind. 
v USA, jednou z tzv. „Veľkých amerických univerzít“, kde 
má v súčasnosti naša univerzita už druhého pedagóga na 
štipendijnom pobyte a odkiaľ má WSU niektorých zo svojich 
najvyšších akademických funkcionárov. 

V januári 2006 sa vrátili zo svojho oficiálneho študijné-
ho pobytu na FGCU vo Floride naši študenti Veronika Tu-
žinská a Juraj Gregor. Obaja študenti patrili svojimi študij-
nými výsledkami medzi najlepších zahraničných študentov 
na FGCU. Ich príklad by tak mohli v nasledujúcom období 
nasledovať i ďalší študenti  KU, teraz už aj  na univerzite 
v Minnesote. Zahraničné študijné pobyty, ktoré KU reali-
zuje v krajinách EÚ prostredníctvom programu Erasmus/
Socrates a v rámci ktorých v akademickom roku 2005/2006 
vyslala 14 študentov a 17 pedagógov a prijala pomerný 
počet účastníkov zahraničných mobilít Erasmus/Socrates, 
tak majú zásadným spôsobom narásť pre KU i v kontexte 
transatlantickej spolupráce. Aktívna angažovanosť KU v Ru-
žomberku v transatlantickej spolupráci katolíckych univer-
zít strednej a východnej Európy /KU sa v máji 2006 zúčastní 
už 3.sympózia tejto iniciatívy v poľskom Lubline/, akvizičná 
činnosť pramenných, archívnych a študijných materiálov 
z Kanady a USA zabezpečovaná novovzniknutým Historic-
kým ústavom KU, zriadeným rektorom KU a odsúhlaseným 
VR KU a AS KU na sklonku roka 2005, spolu s uchádzaním 
sa KU o organizovanie celosvetového kongresu Českoslo-
venskej spoločnosti vied a umení so sídlom vo Washingtone 
v roku 2008 v Ružomberku taktiež indikujú rastúcu vážnosť 
Katolíckej univerzity v Ružomberku v oblasti nadnárodnej 
a zahraničnej spolupráce vo všeobecnosti.

PhDr. Dalibor Mikuláš
prorektor KU v Ružomberku
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KU V ROKU 2005 OPÄŤ

EKONOMICKY ÚSPEŠNÁ

Kalendárny rok 2005 bol ekonomickými 
zámermi aj výsledkami veľmi podobný s rokom 
2004. KU sa musela vysporiadať so zvyšovaním 
ekonomickej účinnosti operácií ako aj s ďalším 
výrazným extenzívnym rozvojom. Je potešiteľné 
konštatovať, že KU ani v roku 2005 „neprejedala“ 
svoj majetok, ale práve naopak – rozšírenou re-
produkciou ho zveľaďovala. Hmotný a nehmotný 
majetok sa za rok 2005 zvýšil o viac ako 50 mil. 
Sk. Infraštruktúra jednotlivých súčastí KU bola 
doplnená výstavbou, resp. rekonštrukciou niekto-
rých objektov v Ružomberku a v Košiciach, čím sa 
zvýšili priestorové kapacity pre vzdelávanie, prácu 
pedagógov a manažérov, zvýšil štandard aspoň 
malej časti ubytovacích kapacít pre študentov 
a znížila energetická náročnosť niektorých zaria-
dení. 

Finančným objemom preinvestovaným v roku 
2005 sa na popredné miesta zaradila aula TF v Ko-
šiciach, kde bolo v roku 2005 preinvestovaných 
viac ako 14 mil. Sk a výstavba učebňového traktu 
FF, kde sa preinvestovalo v roku 2005 taktiež viac 
ako 14 mil. Sk. Na 1. etape rekonštrukcie novej 
budovy rektorátu sa v roku 2005 preinvestovalo 
skoro 8 mil. Sk a na rekonštrukcii ubytovacieho 
zariadenia pre študentov v bloku „C“ viac ako 3 
mil. Sk.

Investičným rozsahom menšie, ale ekono-
mickou návratnosťou veľmi úspešné boli akcie 
smerujúce k zníženiu nákladov na tepelnú energiu 
najmä v areále na Hrabovskej ceste v Ružomber-
ku. Všetky tieto akcie sa podarilo finančne vykryť 
z cudzích zdrojov a neznamenali pre KU finančnú 
záťaž. Zlepšilo sa aj vybavenie PF rekonštrukciou 
zostávajúcej časti podkrovia v bývalom kláštore SJ 
na Námestí A. Hlinku v Ružomberku. Akcia v ob-
jeme skoro 10 mil. Sk bola finančne krytá cez fond 
reprodukcie z vlastných zdrojov PF. 

Veľká záťaž pri úspešnej realizácii týchto ak-
tivít ležala len na niektorých pracovníkoch KU, 
ktorí dokázali dobrou organizačno-riadiacou 
a koordinačnou činnosťou vytvoriť veľkú hodnotu 
diela. Práca na tomto diele bola veľmi ťažká, pre-
tože narážala na množstvo neprajníkov, ktorých 
KU má. Dôležitý je výsledok a ten bol veľmi dobrý. 
Napriek výraznej investičnej záťaži nevykazovala 
KU v roku 2005 žiadne podstatné záväzky po 
lehote splatnosti a vytvorený zisk v roku 2005 
vytvára priestor pre ďalší priaznivý ekonomický 
vývoj v tomto roku. Nutné je včas povedať aj to, 
že v hospodárení sú rezervy a že ak chceme ekono-
micky úspešne pokračovať aj naďalej, nezaobíde 
sa to bez úsporných opatrení v oblasti režijných 
nákladov, obslužných činností ani bez zvýšenia 
produktivity v oblasti vzdelávania a vedy.

 Je dobré, že na KU nepoznáme čo je to 
„meškanie výplat“, vysoké pohľadávky po lehote 
splatnosti a ďalšie neduhy známe zo slovenskej 
hospodárskej scény. Takáto situácia nevznikla ná-
hodne a v nasledujúcich rokoch sa nevyskytne len 
ak budeme pokračovať nielen s entuziazmom, ale 
hlavne s vysokým stupňom manažérskych zruč-
ností, dobrým previazaním práv a zodpovednosti 
a bez ekonomického populizmu. 

Ing. Pavol Budaj
kvestor KU v Ružomberku
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Duchovno a jeho miesto v našom živote

Naša úvaha je krátkym zamyslením sa o podstate a význame 
myšlienok, ako súčasti duchovna v našom živote. Na základe ener-
geticko-informačného rozboru hmoty sa snažíme vyvodiť závery 
o možnosti materializácie myšlienky. Vychádzame z princípu, že 
hmota nášho vesmíru pochádza z jedného spoločného zdroja a 
vznikla v jednom okamihu. Je známe, že v tomto okamihu došlo 
k jednotkovej zmene (t.j. z jedného stavu do druhého v nekonečne 
krátkom časovom okamihu) v energeticko  informačnom poli Uni-
verza, ktoré malo za následok vznik žiarenia (svetla). Toto svetlo sa 
vo vznikajúcom priestore šírilo ako lavína, začalo vzájomne inter-
ferovať a vytvorilo sa stojaté vlnenie, ktoré je základom atómov. 

Takto vznikla hmota, ktorá podľa zákonov Univerza (rovnaké 
priťahuje rovnaké) vytvorila hmotné útvary, hviezdy, planéty a celý 
vesmír. Hmota vznikla z energeticko-informačného poľa Univer-
za, ktoré sa riadi inými podmienkami existencie ako náš vesmír. 
Základným rozdielom je tu funkcia času. Pre pole Univerza sa 
časová konštanta rovná nule, pre náš svet, ktorý má vždy začiatok 
a koniec, je rôzna od nuly. Pre naše ďalšie úvahy je ale podstatné, 
že všetko má rovnaký základ a náš svet je trvalo spojený transfor-
mačnými zákonmi s Univerzom. Toto spojenie sa uskutočňuje na 
niekoľkých úrovniach, ktoré zodpovedajú forme existencie hmoty. 
Pre tento účel budeme rozdeľovať formu hmoty na: neživú, rast-
linnú a živočíšnu.

V reálnom svete sa jednotlivé formy hmoty dostávajú do vzá-
jomného kontaktu, ovplyvňujú sa, pôsobia na seba. Všetko okolo 
nás má svoje vlastnosti, miesto, jedinečnosť a zároveň ovplyvňuje 
svoje okolie. Ak sa pozrieme na svet z tohto pohľadu zisťujeme, že 
je tvorený veľmi zložitou sieťou rôznych vzťahov, značne premen-
ných, ktoré na seba vzájomne pôsobia. Aby sme mohli objasniť 
takúto zložitú štruktúru, musíme pripustiť určité zjednodušenie. 
Najjednoduchšie vzťahy existujú v neživej prírode. Zoberme do 
úvahy situáciu, v ktorej existuje iba neživá príroda. Na začiatku 
príspevku sme objasnili spojenie hmoty s Univerzom, tzn., že kaž-
dý predmet, teleso má informačne energetický údaj, ktorý je daný 
jeho tvarom, farbou, pôvodom, ale aj vzťahom ku okoliu. 

Za zmienku stojí napríklad transformácia energie pomocou 
predmetov. Existujú nepopierateľné prenosy pozitívnej energie 
predmetmi (vodou) pochádzajúcich zo Svätých miest. Tieto pred-
mety sú „nabité“ pozitívnou energiou a túto energiu vyžarujú, aj 
keď sú na vzdialenom mieste od svojho pôvodu. V uvedených prí-
padoch, keď uvažujeme iba o neživej prírode bez ďalších vplyvov, 
sa jedná o energetický prejav stacionárnej povahy, bez zmien v 
čase. 

V druhom prípade budeme uvažovať samostatne iba o rast-
linnej forme hmoty. Každá rastlina je vytvorená z časti neživej 
prírody, organizovanej určitým spôsobom a aktívne reaguje na 
zmeny v jej okolí. Rastliny reagujú na teplo, svetlo, prítomnosť 
vody, prítomnosť iných látok, ročné obdobie, atď. Takto vznikajú 
zmeny, ktoré k základným prejavom energeticko-informačného 
poľa neživej prírody pridávajú ďalšiu zložku vyplývajúcu z aktívnej 
odozvy rastlín na okolie, obsahujúcu zmeny v čase. Rastliny môžu 
pod vplyvom okolia meniť svoje energeticko-informačné pole, zo-
silňovať ho a tvarovať. Sú na vplyvoch okolia závislé a potrebujú 
impulz, vonkajšiu silu, aby sa mohli rozvíjať. Rastlina keď nemá 
vodu, teplo, svetlo, tak zahynie. 

V treťom prípade, t.j. u živých organizmov je situácia podstat-
ne zložitejšia. Na rozdiel od rastlín, živé organizmy majú možnosť 
vplyvom činnosti ich nervovej sústavy, sami (z vnútra) meniť svoj 
vzťah k okoliu a aktívne ovplyvňovať svoju činnosť. To znamená, 
že energeticko-informačné pole živých organizmov sa odlišuje od 
predchádzajúcich dvoch vnútornou dynamikou, ale jeho pôvod 
a vzťah k Univerzu je obdobný ako u neživej a rastlinnej formy. 
Energeticko-informačné prejavy neživej hmoty je možné popísať 
ako stavy „bez pohybu“, t.j. ako konštantný súhrn dát. Pre rastliny 
je energeticko-informačné pole v „rovnomernom“ pohybe, ktorý sa 
dá matematicky popísať prvou deriváciou a pre živočíchy je možno 
toto pole popísať v podobe zrýchlenia, ktoré matematika popisuje 

druhou deriváciou podľa času. 
Z tohto popisu ale aj zo skúsenosti vieme, že sa najviac uplat-

ňuje tretia forma hmoty, t.j. živé organizmy, pretože pri jej činnosti 
sa vytvárajú informácie a sama svojou činnosťou ovplyvňuje neživý 
svet a rastliny a zároveň je nimi aj ovplyvňovaná. Podstatné je ale 
to, že predtým ako dôjde k pôsobeniu živého organizmu na jeho 
okolie, vznikne v jeho nervovej sústave vzruch, ktorý sa potom re-
alizuje. Teda prvotná je informácia a potom  dochádza k zmenám 
na fyzickej úrovni. 

Aby sme nerozoberali situáciu zo širokého pohľadu, obmedz-
me sa u živých organizmov na človeka. U neho môžeme povedať, 
že prvotná je myšlienka a potom nasleduje realizácia, tzn., že 
zmena v energeticko-informačnom poli predchádza jej realizácii. 
Vzniknutá myšlienka, informácia pôsobí energeticky rovnakým 
spôsobom (mechanizmom) ako energeticko-informačné pole ne-
živej prírody a rastlín. Takto je možno vysvetliť, prečo myšlienka 
ovplyvňuje materiálny svet. Je to určitým spôsobom tvorivá sila, 
ktorá sa môže prejaviť pôsobením na svoje okolie a to aj určitým 
spôsobom zmeniť. 

Teraz, keď sme si objasnili princíp pôsobenia a prejavu energe-
tického-informačného poľa a miesto myšlienok, zamerajme svoju 
pozornosť na ich orientáciu a možnú silu s akou sa budú prejavovať 
v materiálnom svete. Orientácia myšlienok je rozhodujúca, pretože 
určuje vzťah človeka k svojmu okoliu. V podstate je možné defi-
novať dva stavy: a to pozitívne a negatívne myšlienky. Pozitívne 
myšlienky sú také, ktoré v sebe nesú informácie, ktoré neškodia, 
neponižujú, neobmedzujú, naopak podporujú rast, posilňujú, 
dávajú voľnosť. Tieto myšlienky nikomu neškodia a i príkazy 
vydávané na základe pozitívnych myšlienok sú rýchlo a presne vy-
konávané. Podobným spôsobom sa materializujú i myšlienky voči 
nášmu vlastnému telu, ktoré ich prijíma a realizuje. Z toho vyplýva 
záver, že pokiaľ človeku chceme pomôcť, musíme sa predovšetkým 
zamerať práve na jeho myšlienkový postup.

Uvedené skutočnosti súvisia s duchovnou časťou našej exis-
tencie tu na Zemi. Ako je vidieť z uvedeného rozboru, myšlienky 
sú rovnako dôležité ako prijímanie potravy, dýchanie atď. Ak nie 
rozhodujúcejšie. Ak nemáme potravu, vodu, vzduch, koniec života 
organizmu je veľmi rýchly. Chyby v duchovnej oblasti sa prejavujú 
ďaleko pomalšie a pokiaľ sú myšlienky negatívne, spejú ku rovna-
kému koncu. Preto je potrebné duchovnej oblasti venovať veľkú 
pozornosť a čistota našich myšlienok by mala byť na prvom mieste 
nášho duchovného života. 

Pri formovaní nášho pozitívneho myslenia, rozvoji nášho du-
chovna, je potrebné začať od maličkostí. Sústreďme sa v každom 
okamihu na to, čo robíme, posúďme našu myšlienkovú odozvu a 
v každom prípade sa snažme vidieť to pozitívne, čo danej situácii 
prospeje. Je potrebné zvážiť, či by nebolo vhodné posudzovať naše 
činy podľa „morálnych“ pravidiel a stanoviť zásady, podľa ktorých 
môžeme posudzovať naše chovanie a myslenie.

V ďalšej časti budeme uvažovať o tom s akou silou sa naše 
myšlienky uskutočňujú. Súvisí to s hĺbkou myšlienky, so stupňom 
stotožnenia sa autora s danou myšlienkou. Povrchná myšlienka je 
ako páperie, ktoré je vo vetre unášané, je tu a zrazu niekde inde. 
Takéto myšlienky majú veľmi malú odozvu i keď väčšia frekvencia, 
početnosť jednej a tej istej myšlienky môže spôsobiť  jej realizáciu.

Myšlienky, ktoré zostávajú po nejakú dobu v mysli, sa tvarujú, 
formujú, dozrievajú a potom sa realizujú. Preto platí, že pokiaľ 
myšlienky majú dosiahnuť veľké hodnoty, tak sa hneď po ich vzni-
ku neprezrádzajú. Nechávajú sa po určitú dobu „dozrieť“, človek sa 
v mysli „pozrie“ na problém z rôznych strán a myšlienka tak silnie, 
dostáva silnejšiu energeticko-informačnú podobu. Takémuto zo-
silňovaniu myšlienok sa človek musí učiť, zdokonaľovať sa a po-
stupne dosiahne taký stav, keď sa jeho myšlienky materializujú.

Takéto zmeny myslenia a vývoja osobnosti sa prejavujú aj 
na vlastnom tele. Ten, kto pomáha, tomu je rovnakou mierou aj 
vrátené. A naopak, kto disponuje mimoriadnymi schopnosťami 
silnej materializácie myšlienok a napr. len náhodne, nechcene 
má záblesk negatívnej myšlienky, tieto sa s mnohonásobnou silou 
realizujú na autorovi myšlienky a to v podobe ochorení, náhod-
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ných úrazov atď. Žiaľ, svet je zariadený tak, že schopnosťami silnej 
materializácie myšlienok nedisponujú len tí, ktorí sú duchovne na 
výške. 

Teraz si môžeme položiť otázku, či tieto schopnosti sú človeku 
dané alebo ich môže v priebehu života dosiahnuť. Z podstaty funk-
cie myšlienok vyplýva, že týmito schopnosťami disponuje každý 
človek, ale nie s rovnakou úrovňou. Rozvoj schopností materiali-
zácie myšlienok je predovšetkým závislý na stave mysle človeka. 
Takýto stav sa nedá dosiahnuť iba jednoducho  prečítaním kníh, 
k takémuto stavu musí človek vyspieť, vyzrieť, postupne sa dopra-
covať.

Veľké miesto v našom živote by mala mať viera. Otvára sa ňou 
pre človeka cesta k novému poznaniu a bytiu a nadobudnutiu 
bohatého duchovného potenciálu. Človek ani vlastne neveriaci 
byť nemôže, pretože viera je súčasťou každého z nás. Niekto verí, 
že Boh existuje, iný, že neexistuje, ale stále sa jedná o vzťah viery. 
Pokiaľ je niekto presvedčený o neexistencii Boha, potom v každo-
dennom živote jeho existenciu jednoducho nepripustí. Pre každé-
ho má slovo Boh iný význam. Pre niekoho je to kozmické vedomie 
alebo energia, pre iného energetické informačné pole, Univerzum, 
ale aj pozitívne myslenie, viera, láska a pokora. 

Ako sme už uviedli, hybnou silou, ktorá uvádza do pohybu 
všetko okolo nás, je myšlienka. Myšlienka sa stáva zdrojom ener-
gie. Ak je vyslaná s láskou a jej cieľom je nezištná pomoc, stáva sa 
zdrojom pozitívnej energie, dostáva nekonečný rozmer. Pripojí nás 
na nevyčerpateľný zdroj pozitívnej formy energie a nekonečný tok 
pozitívnych myšlienok. Ten, kto takto myšlienky využíva, pozitív-
ne pôsobí aj na svoje okolie, pretože svojou myšlienkou priťahuje 
všetko pozitívne a stáva sa pozitívnym zdrojom. 

Pretože máme slobodnú vôľu, naše vlastné ja, každý z nás sa 
rozhoduje každodenne medzi pozitívnym a negatívnym, medzi 
dobrom a zlom. Niekedy býva z nášho pohľadu dosť ťažké toto 
rozlíšiť. A preto najťažším pre nás býva každé zlo nahradiť láskou, 
premeniť myšlienky v odpustenie. Je o mnoho jednoduchšie pre-
padnúť negatívnemu svetu a robiť zlo, pretože v súčasnom svete 
prevláda, ale ako sa hovorí „Dobra nie je nikdy dosť“.

Pokiaľ by sa každý z nás priklonil ku zdroju nazývanému 
úprimná láska, stal by sa isto aj veľkou osobnosťou. Rovnako  tak 
ako láska prebúdza a je napĺňaná vždy len láskou, tak zlo plodí 
zasa len zlo, so všetkými svojimi negatívnymi dôsledkami. Ten, 
kto je tvorcom zla, si môže byť istý, že s najväčšou mierou dopadne 
vždy na jeho vlastnú hlavu. Človek naplnený nenávisťou, zlobou a 
hnevom, sa začleňuje, hoci i nevedome do služieb zla, ktoré u neho 
našlo živnú pôdu a tým aj cestu pre rôzne a ťažko vysvetliteľné aj 
liečiteľné choroby. Ich značná časť môže byť vyvolaná myšlienkou 
na chorobu.

U niektorých ľudí stačí aj veľmi nepatrná bolesť na to, aby 
ju zveličili a začali si namýšľať tie najhoršie choroby. Pretože je 
myšlienka formou energie a energie rovnakého charakteru sa 
priťahujú, tak myšlienka na chorobu má tie najlepšie podmienky 
na to, aby sa mohla uskutočniť a realizovať. Pokiaľ by sa človek 
zamyslel opačne a zistil by koľko chorôb sa vyliečilo iba vierou, 
nikdy by už takto neuvažoval. A stačí iba pozitívna myšlienka: „Ja 
som zdravý“.

Pre mnohých ľudí je viera v Boha formou pozitívnej myšlien-
ky a energie. Bohu sa zdôverujú so svojimi starosťami, trápením, 
problémami a tým sa o ne rozdeľujú. Toto veľmi uľahčuje náš 
život, pretože každá myšlienka, ktorá je orientovaná na pozitívne, 
sa na pozitívne obráti. Každý by si mal uvedomiť, že myšlienka je 
formou energie. Energia je nezničiteľná, dá sa iba zmeniť na iný 
druh. I negatívnu myšlienku je možné zmeniť silnou myšlienkovou 
sugesciou: „Všetko zlé sa na dobré obracia“.

Myšlienka je tvorivá sila, ktorá keď má pozitívnu orientáciu, 
dostáva nekonečný rozmer. Vtedy začíname vytvárať skutočné a 
pozitívne hodnoty. Cieľom našich myšlienok by mal byť prospech 
nie len pre nás, ale najmä pre naše okolie, aby sa naša vôľa mohla 
stať požehnaním.

h. doc. Ing. Karel KOMÁREK, PhD.
doc. Ing. Zdislav EXNAR, CSc.

BENEDICTUS, SCHOLA CANTORUM
a DIXIT DOMINUS v Mníchove

V decembri minulého roka, konkrétne 9. — 11. 12. 
2005, prijali vokálne telesá Katedry hudobného umenia 
PF KU – BENEDICTUS, SCHOLA CANTORUM a DIXIT 
DOMINUS – pozvanie zahraničných Slovákov žijúcich 
v nemeckom Mníchove. Svojím speváckym umením sa 
zapojili do slávenia bohoslužieb v kostole v olympijskej 
dedine a v Asamkirche, a to spevmi gregoriánskeho cho-
rálu, adventných antifón ako i niektorými časťami klasi-
cistickej omše pre zbor a organ Zweite Deutsche Messe 

od Theodora Grünbergera. Okrem toho účinkovali aj na 
koncerte v rámci Vianočného večierku na Slovenskej mi-
sii (miesto stretávania sa Slovákov v Mníchove), kde ich 
úspešné vystúpenie bolo potvrdené dlhým potleskom a vy-
žiadaným hudobným prídavkom. Konkrétnym výsledkom 
tohto trojdňového pobytu boli dve CD nahrávky: omšové 
spevy kňaza a odpovede veriacich počas svätej omše (sólo 
Rastislav Adamko, zbor BENEDICTUS) a skladby: grego-
riánske Kyrie a Cantate Domino, adventné antifóny Príď, 
Kriste, príď a Pripravte cestu Pánovi od Rastislava Adam-
ka, Znovu Ti dávam svoje áno Petra Davidova, Pán je Boh 
Petra Hochela, Kráľom je Hospodin, Duch Pána, Plesaj 
dcéra Siona od Stanislava Šurina. V podaní komorného 
súboru DIXIT DOMINUS zaznela skladba Sancta Maria od 
Jozefa Halma, ktorý bol zároveň producentom nahrávky. 
Spevácky zbor BENEDICTUS prispel na CD uspávankou 
Sira A. Sulivana O hush thee, my Babie a Druhou nemec-
kou omšou Theodora Grünbergera. Spomínané telesá 
dirigovali Janka Bednáriková (Schola cantorum), Zuzana 
Zahradníková (Dixit Dominus) a Ivan Mráz (Benedictus), 
na husliach hral Rastislav Adamko, organový sprievod 
Stanislav Šurin a Zuzana Zahradníková. Uvedené skladby 
boli aj súčasťou Vianočného koncertu, ktorý si pár dní po 
návrate z Nemecka mohli poslucháči vypočuť v Jezuitskom 
kostole v Ružomberku.
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NOVÝ UČEBŇOVÝ TRAKT
FILOZOFICKEJ FAKULTY KU

Zo života bohoslovcov v Kňazskom seminári biskupa
Jána Vojtaššáka v Spišskej Kapitule

7. januára v roku Pána 2006 sa bohoslovci zo Spišskej a Rožňavskej die-
cézy a o niekoľko dní neskôr aj z Moskovskej diecézy vrátili späť na Spišskú 
Kapitulu po skončení vianočných prázdnin. Tak ako študentom na ostatných 
vysokých školách aj v Kňazskom seminári začalo skúškové obdobie. Už v ne-
deľu na sviatok Krstu Pána, kedy skončilo vianočné obdobie mali spoločné 
Vešpery v Katedrále sv. Martina a potom deti a mládež z farnosti Ľubica 
pripravili pre všetkých obyvateľov Spišskej Kapituly divadlo, kde predstavili 
vianočné udalosti. Deti a mládež viedli miestni duchovní otcovia a rehoľné 
sestry z Kongregácie Milosrdných sestier sv. Kríža. Pre všetkých to bolo pekné 
ukončenie Vianočného obdobia.

Tragická udalosť, ktorá sa odohrala vo štvrtok 19. januára 2006, keď v Ma-
ďarsku pri páde vojenského lietadla zahynulo 42 ľudí, neobišla ani Kňazský 
seminár. Bohoslovci spolu so svojimi predstavenými pamätali na zosnulých 
vo svojich modlitbách. Zádušnú sv. omšu v seminárskej kaplnke celebroval 
rektor Kňazského seminára Mons. Jozef Jarab a neskôr aj vojenský ordinár 
biskup František Rábek. Bohoslovci sa spolu so svojimi predstavenými zú-
častnili aj na pohrebe vojenského duchovného Michala Štanga v Hnilčíku a to 
v sobotu 28. januára a neskôr i na pohrebe vojakov neďalekých Bijacovciach 
v nedeľu 29. januára, kde hlavným celebrantom bol spišský pomocný biskup 
Mons. Štefan Sečka.

V nedeľu 22. januára zavítal na Spišskú Kapitulu aj medzi bohoslovcov 
známy český psychiater a stály diakon Jaroslav Max Kašparú. V priateľskej 
atmosfére sa nieslo aj stretnutie v seminárskej aule na ktorom boli prítomní 
nielen bohoslovci ale aj rehoľné sestry z Kongregácie milosrdných sestier sv. 
Kríža. Max Kašparú odpovedal tentokrát len na otázky bohoslovcov, ktoré sa 
týkali prostriedkov formácie, duchovného i spoločenského života.

Na sviatok Obrátenia sv. Pavla celebroval sv. omšu v Kňazskom seminári 
biskupa Jána Vojtaššáka v Spišskej Kapitule spišský pomocný biskup Mons. 
Štefan Sečka. Otcovia biskupi celebrujú sv. omše počas tzv. spovedných 
stried, kedy sa v Kňazskom seminári vysluhuje sviatosť zmierenia. Počas tejto 
sv. omše si prítomní bohoslovci i predstavení Kňazského seminára pripome-
nuli 2. výročie konsekrácie oltára obnovenej seminárskej kaplnky, ktorá je 
zasvätená sv. Jánovi Nepomuckému, ktorý je zároveň patrónom spovedného 
tajomstva. Biskup Štefan Sečka povzbudil bohoslovcov k duchovnej formácii 
aj v seminárskej kaplnke, ktorá je srdcom Kňazského seminára.

Patrónom teologických fakúlt je už tradične sv. Tomáš Akvinský. Na jeho 
počesť sa v Kňazskom seminári biskupa Jána Vojtaššáka už tradične koná 
Tomášovská akadémia. Po slávnostnom privítaní a speve scholy cantorum, 
diakon Marek Boča predniesol úvahu Miriam Liptovskej Apoštol srdca. Na 
akadémii boli prítomní: spišský diecézny biskup Mons. František Tondra, 
spišský pomocný biskup Mons. Štefan Sečka, dekan Teologickej fakulty v Ko-
šiciach Mons. Anton Konečný a ďalší hostia. Slávnostnú prednášku pripravili 
prof. Amantius Akimjak a Art. Lic. Rastislav Adamko na tému Sv. Tomáš Ak-
vinský a Liturgia. Prednáška bola špecifikovaná na liturgickú hudbu. Prítom-
ným bol na túto problematiku priblížený aj pohľad sv. Augustína. Záverečné 
slovo predniesol rektor Kňazského seminára Mons. Jozef Jarab. Okrem iného 
povedal: „Táto chvíľa nás má inšpirovať, tak mňa hneď inšpirovalo, to, že sv. 
Tomáš žil 49 rokov života. V tomto priestore sv. Tomáša sme náchylní po-
chybovať, že to všetko mohol vytvoriť v čase, keď sa písalo brkom. A my dnes 
v dobe počítačových technológií si nevieme ani predstaviť aká to bola práca.  
Človek musí získať úctu k tým, ktorí sa hodiny a hodiny venovali  tomu, čo im 
bolo zverené. To je tá Tomášova svätosť pokory medzi učenými a jeho učenosť, 
ktorá na kľakátku, pred Božou tvárou a svätostánkom mu zabezpečovala jeho 
svätosť.“

Mons. Štefan Sečka, spišský pomocný biskup, 
dňa 10. januára 2006 posvätil nový učebňový trakt 
Filozofickej fakulty Katolíckej univerzity v Ružom-
berku (FF KU). Stalo sa tak počas slávnostného 
otvorenia nových priestorov, ktorého sa zúčast-
nili viacerí význámní hostia: Pavol Hrušovský 
(NR SR), predstavitelia samosprávy, zástupcovia 
Ministerstva školstva SR (MŠ SR) a akademickí 
funkcionári.

 Rekonštrukcia fakultnej budovy stála približ-
ne 37 miliónov Sk. Väčšiu časť nákladov (20 milió-
nov Sk) venovali sponzori, zvyšok poskytlo MŠ SR. 
V budove sa nachádza jedenásť 100-miestnych a 
štyri 60-miestne učebne. Všetky sú vybavené ke-
ramickou tabuľou, nástenným motorickým plát-
nom, dataprojektorom, LCD displejom, domácim 
kinom a ozvučením. Vstup do učební je na čipové 
karty. Samozrejmosťou je bezbarierový prístup do 
budovy, toalety a výťah pre vozíčkárov.

Rektor univerzity prof. Boris Banáry vo svo-
jom príhovore okrem iného povedal: „Katolícka 
univerzita v Ružomberku prechádza obdobím 
dynamického rozvoja, ktorý je sprevádzaný bu-
dovaním novej infraštruktúry. Program rozvoja 
univerzity na roky 2006 — 2011 obsahuje viaceré 
rekonštrukčné zámery, a to tak v Ružomberku, 
Košiciach, ako aj mimo sídla svojich fakúlt — na 
detašovaných pracoviskách. Rekonštrukcia jestvu-
júcich budov a budovanie univerzitných kempusov 
je jedným z hlavných investičných zámerov školy. 
Ich cieľom je poskytnúť študentom i učiteľom 
novú modernú vzdelávaciu a výskumno-vývojovú 
základňu, ale aj spoločenské zázemie a priestor pre 
voľnočasové aktivity.“


